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VEEL STOFFEN MIGREREN UIT KUNSTSTOF BUIZEN IN 
DRINKWATER 

Discussie over gevaar 
van kunststof buizen 
In de zaterdagbijlage van ha Algemeen Dagblad van 19 novemberji stond de kop: 'Gevaar uit de 
kraan'. Uit Deens onderzoek blijkt dat verschillende stoffen uit kunststojdrinkwaterleidingen in het 
drinkwater terecht komen, met name phenolen (bijvoorbeeld 2,4-DTBP, een ajhraakproduct van 
anti-ox)'danten), esters, aldehyden, ketonen en terpenoïden (organische stojfen met dezelfde eigen
schappen als terpenen). Ook zijn diverse (nog) ntctgeïdcntijïceerde stoffen aangetroffen. Is dit een 
probleem voor de volksgezondheid?Ja, volgens de Amerikaanse hoogleraar Ana Soto. De aangetrof
fen stoj^-tert-butylfeno! heeft een hormoonverstorende werking. Nee, volgens Wim van de Meent 
van Kiwa Certificering. De aangetroffen dosis is veel te laag om schade aan te richten. 

In Denemarken1 en Noorwegen2 zijn in 
2002 onderzoeken uitgevoerd naar de migra
tie van stoffen uit kunststof drinkwaterlei
dingen in het drinkwater. Beide onderzoe
ken, uitgevoerd met buizen gemaakt van PE, 
PEX, HDPE en PVC van verschillende fabri
kanten, laten min of meer hetzelfde beeld 
zien. De buizen geven allemaal stoffen af 
zoals phenolen, esters, aldehyden, ketonen 
en terpenoïden. Wel verschillend is de afgifte 
in de tijd volgens de twee onderzoeken. Vol
gens het onderzoek van de Deense hoogle
raar Arvin vermindert de afgifte van de stof
fen naarmate de buis ouder is. Na een 
periode van 60 dagen is de migratie van stof
fen significant afgenomen. Het onderzoek 
van Skjevrak laat een constante afgifte zien 
gedurende een periode van drie maal 72 uur. 

Een derde rapport van de Deen Arvin3, 
dat nog gepubliceerd moet worden, laat zien 
dat kunststof waterleidingen 20 tot 30 stof
fen in het drinkwater loslaten, met name 
phenolen en alkylen. Een gedeelte van de 
aangetroffen stoffen kan (nog) niet geïdenti
ficeerd worden. Voor zover de onderzoekers 
konden nagaan, is over de (gevolgen van) de 
meeste stoffen nog niets gepubliceerd. In dit 
derde onderzoek wordt nog een stap extra 
gedaan. Uit in situ metingen blijken de stof
fen niet alleen in het laboratorium meet
baar, maar ook 'in het wild'. 

Dat waterleidingbuizen zelf geen bijdra
ge mogen leveren aan vermindering van de 
drinkwaterkwaliteit is niet meer dan logisch. 
Artikel 17g van het Waterleidingbesluit zegt 
hierover: "De eigenaar draagt er zorg voor dat 
de materialen en chemicaliën, die gebruikt 
worden bij de winning, de bereiding, de 
behandeling, de opslag, het transport of de 

distributie van leidingwater en de wijze 
waarop deze worden toegepast, er niet toe 
leiden dat deze materialen en chemicaliën in 
een hogere concentratie in het leidingwater 
achterblijven dan voor het gebruik van die 
materialen of chemicaliën noodzakelijk is én 
nadelige gevolgen hebben voor de volksge
zondheid." De hamvraag is dan ook: kan de 
migratie van deze stoffen gevaar voor de 
volksgezondheid opleveren? Tenslotte wordt 
in tien tot 20 procent van de Nederlandse 
woningen gebruik gemaakt van kunststof 
waterleidingen. Van het distributienet in 
Nederland, met een totale lengte van 111.513 
kilometer, bestaat 51.170 kilometer uit bui
zen van PVC, 7.007 kilometer uit buizen van 
PE en tenslotte 38 kilometer uit met glasvezel 
versterkte kunststof leidingen4. Meer dan de 
helft van het Nederlandse drinkwaternet 
bestaat dus uit de in het Algemeen Dagblad 
gewraakte kunststof leidingen. De vraag naar 
de eventuele risico's van deze buizen is dan 

ook zeer relevant, maar niet eenvoudig te 
beantwoorden. 

Het risisco is namelijk afhankelijk van 
een aantal factoren. De soort stof is natuur
lijk van belang, maar ook de concentratie. 
Tenslotte is de duur van de blootstelling van 
belang. 

Volgens de Amerikaanse hoogleraar cel
biologie Ana Soto, verbonden aan de Tufts 
University in Boston, kunnen sommige van 
de aangetroffen stoffen wel degelijk kwaad. 
De stof 4-tert-butylfenol, die in een concen
tratie van 6,6 ug per liter in één van de geteste 
buizen werd aangetroffen3, heeft volgens haar 
een hormoonverstorende fimctie en kan in 
deze concentratie leiden tot feminisering van 
mannelijke foetussen. Dat zou blijken uit 
laboratoriumproeven met menselijk weefsel 

Wim van de Meent van Kiwa Certificering 
is het daar niet mee eens. Volgens hem blijkt 
uit (literaruur)onderzoek dat een waarde van 
900 ug 4-tert-butylfenol nog geen schadelijke 
gevolgen heeft voor de volksgezondheid. Een 
concentratie van 6,6 ug per liter levert dan ook 
volstrekt geen risico op. Ook de andere aange
troffen stoffen komen in dusdanig lage con
centraties voor dat ze onschadelijk zijn. Dat 
onder laboratoriumomstandigheden mense
lijk weefsel wel reageert met verschillende 
stoffen heeft vooral te maken met de gevoelig
heid van dit weefsel, stelt Van de Meent. Het 
totaal van migrerende stoffen moet volgens 
hem binnen de norm van twee milligram per 
liter blijven. 

Ook de blootstellingsduur is van belang 
voor de volksgezondheid. Buizen die bij 
Kiwa Certificering worden getest, moeten 
binnen een maand steeds minder stoffen 
afgeven. Dat wordt op drie verschillende 



momenten gemeten. Pas als een buis aan 
deze en andere normen voldoet, krijgt een 
(kunststof) waterleiding een ATA-certificaat. 
Welke tests met welke buis worden uitge
voerd, is afhankelijk van de receptuur van de 
betreffende buis. Als de grondstoffen voor
komen op de 'positieve lijst' wordt gemeten 
of de waarden binnen de gestelde grenzen 
blijven. Als de buis andere stoffen bevat, 
buigt een commissie van toxicologen zich 
over de buis. Zij kunnen dan besluiten 
grenswaarden voor deze stoffen vast te stel
len en de buis daarop te testen. 

De stoffen en grenswaarden van deze 
'posirieve lijst' zijn mede gebaseerd op de 
EU-richtlijn 2002/72, die normen geeft voor 
stoffen die met voedingswaren in aanraking 
komen. Deze lijsten kunnen door de lidsta
ten voor nationaal gebruik worden aange
past, mits de Europese Commissie de moti
vatie goedkeurt. In Nederland worden alle 
waarden uit deze richtlijn voor drinkwarer 
door tien gedeeld, met andere woorden: de 
normen voor drinkwater zijn tien maal zo 
streng als die voor andere voedingswaren. De 
uiteindelijke beslissing voor de stoffen op 
deze lijst wordt genomen door het Ministe
rie van VROM, in samenspraak met onder
zoeksinstellingen en deskundigen. 

De publicatie in het Algemeen Dagblad is 
ook doorgedrongen rot de Tweede Kamer. 
Diederik Samson (PvdA) heeft schriftelijke 
kamervragen gesteld aan de verantwoordelij
ke staatssecretaris, Pieter van Geel (VROM). 
Samson vraagt onder meer naar de metingen 
die in Nederland worden gedaan naar het 
lekken van fenolen uit kunststof waterleidin
gen. Verder wil hij weten of fenolen zijn 
opgenomen in de Europese REACH-wetge-
ving (Registration, Evaluation, Authorisation 
and restriction of CHemicals). Mocht dat niet 
het geval zijn, dan wil de PvdA'er dat Van 
Geel in Europees verband pleit voor een ver
bod op het gebruik van fenolen bij de pro
ductie van kunststof waterleidingbuizen. 
Ten tijde van het ter perse gaan van dit num
mer had Van Geel nog geen antwoord gege
ven op deze vragen, f 
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Water: hoge kostenpost of 
goedkope productiefactor? 
Wordt de industrie beperkt door de structuur van de Nederlandse watersector en de prijs van het water 
of is ditjuist één van de sterke kanten van Nederland als vestigingsland? De sprekers op Water 
Quality Europe 2005 op 13 november keken hier verschillend tegenaan. Jean Pierre Sweerts van de 
Rabobank vindt dat de drinkwatervoorziening goed isgeregeld tegen redelijke kosten; Ton Spoor van 
de VEMW is ervan overtuigd dat de drinkwaterbedrijven veelgoedkoper kunnen werken. Water is in 
iedergeval voor de industrie van levensbelang. Bedrijven blijken steeds vaker bereid te zijn duurzaam 
waterbeheer te voeren. Water Quality Europe vormde ook het toneel van degeboorte van een nieuw 
blad: WaterFocus, dat zich speciaal richt op bedrijven en (industne)water. 

Tom Vereijken, lid van het Europese 
Water Technologie Platform en voorzitter van 
de Europese branchevereniging voor milieu
technologie, begon met de constatering dat 
binnen Eutopa minder geld aan kennisont
wikkeling wotdt besteed dan in de Verenigde 
Staten en Japan. Ook binnen de Europese Unie 
zijn aanzienlijke verschillen zichtbaar tussen 
de lidstaten. De Europese Commissie onder
kent dit probleem en is momenteel bezig met 
het opstellen van het zevende Kaderprogram
ma, dat kennisontwikkeling moet stimuleren. 
Watet blijft in het voorstel dat et nu ligt ech
ter onderbelicht. "Blijkbaar moet de watersec
tor, versnipperd als deze op zowel Nederlands 
als Europees niveau is, zelf met voorstellen 
komen", aldus Vereijken. Dat is van groot 
belang volgens hem, omdat water in de toe
komst een nog belangrijkere rol gaat spelen 
dan nu. Bovendien ligt hier voor de water-
markt een enorm groeipotentieel, meent Ver
eijken. Daarom zou de industrie ook moeten 
investeren in het genoemde Technologie Plat
form. Vereijken was dan ook blij met de 
oprichting van het European Water Partner
ship, dat de Europese watetsector op mondi
aal niveau in de markt moet zetten. 

Ook Jean Pierre Sweerts van de Rabobank 
liet aan de hand van vootbeelden zien hoe 
groot de groei van de watersector is. Hij 
noemde enkele beleggingsfondsen die alleen 
in waterbedrijven beleggen en zeer goed ren
deren. Toch is privatisering niet de oplossing 
voor alle problemen, aldus Sweerts. Hij stelde 
dat de drinkwatervoorziening in Nederland 
goed geregeld is tegen redelijke kosten. De 
verbetering zit vooral in meer samenwerking 
tussen overheid en bedrijfsleven bij bijvoor
beeld afvalwaterzuiveringen. Een goed voor
beeld daarvan vormt volgens hem de rwzi 

Harnaschpolder, die door een commercieel 
consortium in opdracht van het Hoogheem
raadschap van Delfland wordt gebouwd. 

Marcus Flick van Evides liet zien hoe een 
drinkwaterbedrijf ook op de commerciële 
markt kan opereren. Evides levert behoorlijk 
wat industriewater aan diverse afnemers en 
zorgt ook voor een aantal afvalwaterzuive
ringen. Al met al zorgt de inbreng van de 
industtiewaterpoot voor een aanzienlijk deel 
van de totale omzet. Om elke schijn van het 
gebruik van publieke middelen voor com
merciële doelen te vootkomen, wordt de 
industriepoot van Evides vanaf 1 januari 
aanstaande ondergebracht in een aparte BV. 

De laatste spreker was Kees Menkhorst, 
voorzirter van de directie van Royal Cosun, 
ootspronkelijk een coöperatie van suikerbie
tentelers die nu bedrijven als Suiker Unie, 
Sensus, Royal Nedalco, Aviko en SVZ voert. Al 
deze bedrijven hebben niet alleen veel water 
nodig bij hun bedrijfsvoering, maar het ver
werken van suikerbieten levert daarnaast een 
nogal bijzonder probleem op. Suikerbieten 
bestaan namelijk voot driekwart uit water. 
Dat betekent dat op jaarbasis drie miljoen 
kubieke meter watet overblijft. Uit bedrijfs
economische overwegingen wordt dit water 
gezuiverd en daarna geloosd. Elders in het 
bedrijf wordt het koel- en spoelwater wel 
opnieuw gebruikt, maar voor het 'suikerbie-
tenwatet' is nog geen betere oplossing 
bedacht. Menkhorst betreurde dit, helemaal 
in het licht van de toenemende waterschaars-
te. Er wordt dan ook naarstig gezocht naar een 
betere bestemming. Volgens Menkhorst kan 
de ovetheid hier ook een rol in spelen door 
bedrijven die innoveren niet te sttaffen met 
strengere wetgeving, maar te stimuleren. Ç 
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